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رئیس اداره احیــای تالاب هــای اداره کل حفاظت محیط 
زیست خوزســتان با اشاره به خشک شــدن ۶۰ درصد از 
مساحت تالاب های کشــور، گفت: تقریبا تمام تالاب ها در 
پایین دست منابع تغذیه کننده آن ها یعنی رودخانه ها قرار 
دارند بنابرایــن حق آبه تالاب ها در بالادســت رودخانه، با 
مدیریت غیر صحیح آب در بخش کشــاورزی و یا صنعت 
پیش خور شــده و یا بلعیده شــده است.موسی مدحجی 
در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: تالاب ها بخش مهمی از 
دارایی های هر کشــور محسوب می شــوند اما متاسفانه در 
ایران هنوز ارزش این عرصه ها مغفول مانده و حداکثر دلیلی 
که ممکن است برای حفظ تالاب ها در نظر گرفت ترس از 
ایجاد منبع ریزگرد و طوفان های نمکی است؛ در حالی که 
جلوگیری از ایجاد منبع ریزگرد، ممکن اســت در اولویت 
چندم و حتی شــاید اولویت هشــتم ارزش هــای تالاب ها 
قرار بگیرد.وی افــزود: ارزش اول تالاب ها به دلیل کاهش 
مخاطرات مانند کنترل سیلاب است. سایر ارزش های یک 
تالاب به ترتیب کاهش و کنترل آلاینده های آب، تامین آب، 
تفرج و توریســم، تنظیم و حفظ تنوع زیستی، تولید مواد 
غذایی و صنایع دســتی، ارزش های فرهنگی، تعدیل گازها 
مانند کربن و تعدیل کنندگی گرمایش اقلیم و برخی موارد 
دیگر هستند.رئیس اداره احیای تالاب های اداره کل حفاظت 
محیط زیست خوزستان بیان کرد: از نظر جهانی، میانگین 
ارزش اقتصادی قابلیت های هر هکتار تالاب در سال حدود 

۱۵ هزار دلار برآورد شده است. 
برای اینکه بزرگی این ارزش اقتصادی را بدانیم کافی است 
آن را بــا ارزش اقتصادی یک هکتار زمین کشــاورزی در 
ســال مقایسه کنیم که میانگین آن کمتر از یک هزار دلار 
اســت. به طور کلی و بســته به نوع تالاب ارزش هر هکتار 
تالاب، حداقل پنج برابر و حداکثر ۲۰ برابر یک هکتار زمین 
کشــاورزی است این در حالی است که متوسط مصرف آب 
ســالیانه هر دو نیز تقریباً یکی است.مدحجی عنوان کرد: 
بنابراین حتی از نظر ارزش اقتصادی نیز دغدغه کشور برای 
پاســداری و حراست از تالاب ها باید بسیار بیشتر از توسعه 
کشاورزی باشــد در حالی که تاکنون این گونه نبوده است 
و تالاب ها به عنوان دارایی و ثروت فراموش شــده قلمداد 

شده اند.
وی تصریح کــرد: در حال حاضر ۳۰ درصد از ۲.۲ میلیون 
هکتار ســطح تالابی ثبت شده کشــور در خوزستان قرار 
گرفته اســت که از با ارزش ترین تالاب های کشور محسوب 

می شــوند.رئیس اداره احیای تالاب های اداره کل حفاظت 
محیط زیســت خوزســتان با اشــاره به وضعیت آبگیری 
تالاب های کشــور گفت: در مجموع ۶۰ درصد از مساحت 
تالاب های کشــور خشک شده اســت که دریاچه ارومیه، 
تالاب هــای جازموریــان، هورالعظیم، شــادگان، هامون و 
گاوخونی از مهم ترین این مســاحت ها هستند. مسلم است 
این وضعیت تنها می تواند به دلیل ثمره نداشــتن شناخت 
از ارزش واقعی تالاب ها، دســت اندازی به محیط تالاب ها و 
یا کوتاهی در تامین حق آبه زیســت محیطی آن ها باشــد.

وی افزود: باید توجه شــود که تنهــا حق آبه تالاب هامون 
به آب های ورودی مرزی وابســته اســت و سایر تالاب ها از 
آب های درون سرزمینی تغذیه می شوند اما سوال اول اینجا 

است که این حق آبه کجا رفته است؟
مدحجی گفت: تقریبا تمام تالاب ها در پایین دســت منابع 
تغذیه کننده آن ها یعنــی رودخانه ها قــرار دارند بنابراین 
حق آبــه تالاب ها در بالادســت رودخانه، بــا مدیریت غیر 
صحیح آب در بخش کشاورزی و یا صنعت، پیش خور شده 
و یا بلعیده شــده است بنابراین خواسته یا ناخواسته تامین 
حق آبه تالاب ها در اولویت آخر قرار گرفته اســت.وی بیان 
کرد: از مجموع چالش های تهدیدکننده تالاب ها در ایران، 
اولین و مهمترین مســاله تامین نشدن حق آبه است البته 

مشــکل تالاب های کشور تنها در حد تامین حق آبه نیست 
و مشکلات دیگری مانند ساخت و سازهای توسعه ای مثل 
جاده و یا ایجاد مراکز کشف و استخراج نفت و گاز، آلودگی 
ناشی از ورود پساب ها و فاضلاب های کشاورزی و صنعتی، 
تعــدی و تجاوز به حریم تالاب ها و تغییــر کاربری اراضی 
تالابی نیز از مشکلات بعدی هســتند که باید مورد توجه 

قرار بگیرند.
رئیس اداره احیــای تالاب هــای اداره کل حفاظت محیط 
زیست خوزستان گفت: در مورد تامین حق آبه تا سال های 
پیش، روشــن نبودن مقدار حق آبه و نداشتن الزام قانونی 
دســتگاه متولی آب یعنی وزارت نیرو بهانه ای بود تا پایین 
دست ترین نقطه رودخانه ها که تالاب ها هستند در اولویت 
آخــر قرار بگیرند و از حق آبه خود محروم شــوند.مدحجی 
ادامه داد: متاســفانه با تصمیم های غلط و به طمع استفاده 
بهتر از آب، همان بلایی را که کشــور شوروی سابق از سال 
۱۹۶۰ تــا ۱۹۸۷ بر دریاچه آرال )چهارمین دریاچه بزرگ 
دنیا( آورد و هزار و یک مشکل زیست محیطی، معیشتی و 
بهداشتی بر مناطق مجاور دریاچه آرال واقع در کشورهای 
اســتقلال یافته قزاقستان و ازبکستان تحمیل کرد، از سال 
۱۹۹۲ به بعد بر دریاچه ارومیــه و تالاب های هورالعظیم، 
شادگان، جازموریان و گاوخونی و ... آوردیم تا تصمیم های 

مســئولان عالی رتبه مــا در کنار تصمیم های مســئولان 
شوروی سابق درس عبرتی برای دانش آموزان جهان باشد تا 
با محیط زیست و تالاب ها این گونه رفتار نکنند.وی با اشاره 
بــه تجربه ناموفق احیای دریاچــه ارومیه، افزود: هم اکنون 
نیز با وجود اینکه حق آبه تالاب ها دقیقا مشــخص شــده و 
دســتگاه متولی آب موظف به تامین حق آبه شده است اما 
پس گرفتن حق آبه تالاب ها از حق آبه داران نســبتا جدید، 
بسیار سخت و دشوار و بلکه غیرممکن شده است.مدحجی 
بیان کرد: در ایران فعلا درد اصلی این مساله نیز نیست بلکه 
مشــکل اساسی تر این است که توسعه فعالیت های آب برَ از 
نوع کشاورزی در بالادست رودخانه های منتهی به تالاب ها، 
هنوز به شدت ادامه دارد و در بالادست رودخانه ها، ساختن 
ســازه ها و بذل و بخشــش حق آبه تالاب ها به بخش های 
دیگــر رواج دارد و هیچ چشــم اندازی از تغییر رویکردها و 
مدیریت زیســت محیطی دیده نمی شود بنابراین متاسفانه 
همچنان باید نگران تالاب های کشــور و آینده آن ها بود و 
تا تغییری در این رویکرد مشــاهده نشــود، رفتن به سراغ 
راهکارهای دیگر بی معنا است.رئیس اداره احیای تالاب های 
اداره کل حفاظت محیط زیســت خوزستان عنوان کرد: در 
سال آبی گذشــته )اول مهر ۱۴۰۰ تا ۳۱ شهریور ۱۴۰۱( 
بیشتر تالاب های کشور تجربه بدی پشت سر گذاشتند و در 

بدترین شرایط به سال آبی جدید وارد شدند. 
ســال آبی جدید نیــز در حالی آغاز می شــود که نوید فرا 
نرمال بودن بارندگی ها در آذرماه به گوش رســیده است و 
امید ســالی نرمال از نظر آبی در بیشتر نقاط کشور به جز 
حوضه کرخه، شــدت یافته است بنابراین اکنون لب تشنه 
تالاب های کشــور منتظر تصمیم های حکمرانان آب است 
که آیا در ســال آبی جدید حق آبه تالاب ها در اولویت قرار 
می گیرد یا همچنان باید در ته صف باقی بمانند.وی افزود: 
امید دوستداران محیط زیست و متخصصان آب کشور این 
اســت که بر اســاس معیارهای پذیرفته شده جهانی برای 
همیشه اولویت تخصیص آب زیست محیطی رودخانه ها و 
تالاب ها بر نیاز بخش های کشــاورزی و صنعت چیره شود 
و بــا این نگرش علمی، این ثروت هــا و جاذبه های طبیعی 
کشور بتوانند حق آبه طبیعی و مصوب خود را دریافت کنند.
مدحجی بیان کرد: بعد از حل این مساله است که توجه به 
دیگر مشکلات و حل تدریجی آن ها اهمیت می یابد و رفع 
این مسائل می تواند نفسی تازه به تالاب های کشور بدمد و 

درد تالاب ها را ترمیم کند و تسکین دهد.

رئیس اداره احیای تالاب های محیط زیست خوزستان عنوان کرد

خشکی ۶۰ درصد مساحت تالاب های کشور 
روند رو به رشد شیوع سرطان در گیلان

پیشگیری و درمان به موقع ســرطان و راه اندازی مراکز تشخیص زودهنگام 
در گیلان از جمله موضوعات حائــز اهمیت در کاهش آمارهای ابتلا به این 
بیماری اســت.به گــزارش مهر، نامش هولناک اســت و زمانی که در وجود 
آدمی قد می کشــد ذره ذره ســلامتیش را می بلعد. هر چند افزایش شــیوع 
سرطان و پیشــرفت علم پزشــکی برای کنترل و درمان این بیماری سبب 
شــده تا در سال های اخیر هول و هراس شنیدن این واژه، کمتر از قبل باشد 
اما به هر حال، ســرطان همچنان از جمله بیماری هایی است که بر سلامت 
افراد سایه می گستراند و زندگی مبتلایان و خانواده هایشان را به شدت تحت 
شعاع خود قرار می دهد.فزونی شیوع سرطان همراه با پیشرفت های علمی از 
یک ســو و گسترش آگاهی های مردم در مورد این بیماری، فضایی آکنده از 
بیم و امید توأمان را در اطراف این بیماری پدید آورده است. و اما در گیلان 
باید گفت، شیوع سرطان بالاســت. گیلان در سال ۹۸ در جایگاه چهاردهم 
نسبت به اســتان های دیگر قرار داشت و سرطان پســتان، معده، پرستات، 
کولورکتال و پوســت به ترتیب به عنوان شایع ترین سرطان ها در این استان 
اعلام شــد. همچنین باید توجه داشت که بروز سرطان روده در گیلان، طی 
۱۵ ســال گذشته دو برابر شده است.خردادماه امسال رئیس مرکز تحقیقات 
بیماری های گوارش و کبد دانشــگاه علوم پزشــکی گیلان در گفت و گوی 
شــیب ابتلاء به سرطان روده بزرگ در گیلان را بسیار تند دانست. »منصور 
قناعی« یادآور شد: »تحقیقات نشان از این موضوع دارد که ۷۵ تا ۸۰ درصد 
موارد جدید ابتلاء به ســرطان روده بزرگ در گیلان ارثی نیست و به صورت 

ناگهانی و به علت عوامل محیطی در فرد بروز پیدا کرده است«.
شهروندی که یکی از نزدیکانش با سرطان دست به گریبان است به خبرنگار 
مهر گفت: بیماری ســرطان درد و رنجی بسیاری به فرد بیمار و اطرافیانش 
تحمیــل می کند. جراحی، شــیمی درمانی، تهیه داروها، عــوارض بیماری، 
ناتوانی مفرط بیمار، شــلوغی مراکز درمانی و تشــخیصی، هزینه های طاقت 
فرســا از جمله مصیبت های این بیماری محسوب می شود. بیمار مدام با این 
ســوال مواجه اســت که آیا همه این تلاش ها برای درمان فایده ای دارد. هر 
چند خوشــبختانه در ســال های اخیر، بیمارانی را در اطراف خود دیده ایم 
که درمانشــان نتیجه داده و همین موجب امیدواری اســت.وی با اشاره به 
شیوع بالای ســرطان، افزود: تلاش محققان برای درمان این بیماری بسیار 
پسندیده است اما از یاد نباید برد، کشف دلایل افزایش انواع سرطان و سعی 
برای حذف این علل و اطلاع رسانی مناسب به مردم در این باره و همچنین 
توجه بیشتر متولیان بهداشت و درمان برای پیشگیری و درمان بیماری هم 

از اهمیتی خاص برخوردار است.
۱۷ هزار مورد ابتلاء به ســرطان در سایتی که وزارت بهداشت رصد می کند، 
برای گیلان به ثبت رسیده است. »فرهاد روشنفکر« سرپرست مدیریت امور 
بیماری ها در معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی گیلان با اعلام این موضوع 
در گفت و گو با خبرنگار مهر اظهار کرد: متأســفانه گیلان در ســرطان های 
گروه زنان، جز نخستین اســتان های با شیوع بالای سرطان است و در واقع 
رده اول شیوع، شامل اســتان های گیلان، اصفهان و یزد می شود. همچنین 
در مورد سرطان های روده بزرگ و تیروئید در گروه زنان هم ما در گروه دوم 
اســتان های پرتعداد این بیماری در کشور هســتیم.وی افزود: از نظر شیوع 
ســرطان روده بزرگ در آقایان اولین استان کشور هستیم و البته باید گفت، 
اســتان های اصفهان، فارس و گیلان در رده اول بیماری سرطان روده بزرگ 
کشــور قرار دارند. و اما در خصوص ســرطان پروستات، کنار آذربایجان های 
شرقی و غربی در گروه های اول کشوری قرار داریم.این پزشک با بیان اینکه 
در مجموع می توان گفت گیلان در کنار استان های اصفهان، یزد و ایلام جز 
استان هایی است که با شیوع بیشتر بیماری های بدخیم زنان دست به گریبان 
اســت، ادامه داد: از سوی دیگر گیلان در کنار فارس و آذربایجان های شرقی 
و غربی در گروه مردان نیز با شــیوع بالای ســرطان مواجه است.وی اضافه 
کرد: سرطان های پستان در زنان و معده و روده بزرگ در هر دو گروه مردان 
و زنان، پروســتات در گروه مردان و پوســت در هر دو گروه زنان و مردان از 

سرطان های شایع گیلان محسوب می شوند.
شیوع سرطان های گوارشی در گیلان قابل توجه است و کارشناسان معمولاً 
کم تحرکی، چاقی، مصرف غذاهای نامناســب، عدم مصرف مواد غذایی سالم 
نظیر میوه و سبزیجات را از مهم ترین علل بروز سرطان های گوارشی به ویژه 
ســرطان روده بزرگ می دانند، اما حال ســوال اینجاست، چنین مواردی در 
دیگر استان ها نیز مشاهده می شود اما چرا گیلان با چنین افزایشی در حوزه 
ابتلاء به سرطان های گوارشی روبرو اســت.دکتر روشنفکر با تاکید بر اینکه 
تنها، روش زندگی در افزایش آمار ابتلاء مؤثر نیست، گفت: عوامل موجود در 
آب و خاک هم در این مورد دخیل است. مثلًا موادی چون آرسنیک موجود 
در کودهای شیمیایی و مواد صنعتی شیمیایی به آب های سطحی آلوده راه 
یافته و وارد رودخانه ها و دریا می شود. بنابراین آرسینک و همچنین نیترات ها 
در محصولات کشاورزی و به تبع آن در غذاهای ما بیشتر دیده می شوند.وی 
با بیان اینکه واقعیت این اســت که کیفیت آب آشامیدنی ما مشکلی ندارد 
اما محصولات کشــاورزی ما به خوبی رصد نمی شود، افزود: آزمایشگاه های 
لازم کیفی در سراسر کشور کم است. همچنین از یاد نباید برد که متأسفانه 
فاضلاب صنعتی، کشــاورزی و خانگی ما وارد رودخانه و دریا می شــود. هر 
چند در ســال های اخیر در خصوص فاضلاب های بیمارســتانی و صنعتی به 
خوبی کار شــده اما باز جای کار دارد و همچنان در حال کامل شدن است.

روشــنفکر با اشــاره به موضوع ژنتیک در مبحث ابتلاء به سرطان بیان کرد: 
این امر نیازمند بررسی های عمیق علمی است تا به عنوان مثال به این سوال 
که چرا در نواحی شــمالی کشور اســتعداد ابتلاء به سرطان مثلًا نسبت به 
نواحی جنوبی بیشتر است، پاســخ داده شود.این پزشک عادات غذایی غلط 
نظیر مصرف ماهی و خاویار شــور شــده، ماهی دودی و چای داغ را نیز از 
عوامل دخیل در شیوع سرطان دانست و گفت: غذاهایی که هنگام طبخشان، 
روغن بســیار حرارت می بیند، می تواند بدن را مستعد به آنومالی های سلولی 
)نابهنجاری های ســلولی( کند و این آنومالی ها گاهی به سرطان و گاهی به 

بیماری های دیگر تبدیل می شود.
سرطان یکی از بیماری هایی است که کاهش موارد ابتلاء و درمان آن نیازمند 
توجه ویژه مســئولان ذی ربط اســت. غربالگری به موقع، دسترســی مردم 
به امکانات تشــخیصی مناســب و ارزان، ارائه آموزش های لازم در راستای 
پیشــگیری و تشــخیص به موقع از جمله موارد حائز اهمیت در این عرصه 
بشــمار می آید.روشنفکر با بیان اینکه برای تشــخیص و درمان سرطان در 
اســتان گیلان ۴ مرکز تشخیص زودهنگام سرطان در ۴ منطقه گیلان باید 
بــه ارائه خدمات بپــردازد، اظهار کرد: یکی از این مناطق رشــت، به عنوان 
مرکز اســتان اســت. بندرانزلی و تالش در منطقه غرب اســتان و لاهیجان 
نیز برای شــرق استان در نظر گرفته شده اســت.وی در شرح وضعیت این 
مراکز در ادامه گفت: مرکز شناســایی سرطان در بندرانزلی هم اکنون فعال 
است و با دستگاه های ماموگرافی، سونوگرافی، کولپوسکوپی و کولونوسکوپی 
که در تشخیص زودرس ســرطان می توانند کمک کنند، تجهیز شده است. 
این تجهیزات تشــخیصی با توجه به سرطان های شــایع در گیلان از سوی 
وزارتخانه برای مراکز مذکور در گیلان لحاظ شده شده است.روشنفکر اضافه 
کرد: در رشت فقط دســتگاه ماموگرافی راه اندازی شده و تجهیزات بعدی، 
پس از تکمیل ســاختمان این مرکز از وزارتخانه دریافت می شود. ساختمان 
مرکز تالش نیز قرار اســت کنار بیمارســتان جدید این شهر توسط خیرین 
ساخته شــود که پس از ساخت، دستگاه ها ارســال می شود.این مسئول در 
خصوص مرکز تشخیص سرطان در لاهیجان هم توضیح داد که قرار است با 
ســاخت بنایی در لاهیجان، این مرکز برای شرق گیلان راه اندازی شود.وی 
در پایان تصریح کرد: اگر بتوانیم فضاهای فیزیکی مناســب را تا انتهای سال 
جاری و یا حتی ۶ ماه اول ســال ۱۴۰۲ آماده کنیم، حتی مجوز رادیوتراپی 
نیز به گیلان داده می شــود. و البته این منوط به این است که هم مسئولان 

اجرایی و هم خیرین کمک کنند تا بناهای فیزیکی، مهیا شوند.

گزارش

مشاور رئیس سازمان محیط زیست کشور با تاکید بر اینکه 
وضعیت آب زیرزمینی در شــرق کشور اسفبار است، گفت: 
در دهه ۵۰ حــدود ۱۵ هزار حلقه چاه  در کشــور وجود 
داشــت که اکنون تعداد چاه های کشــور به ۸۰۰ هزار چاه 
رسیده که ۴۰۰ هزار چاه غیرمجاز در کشور داریم، کاهش 

آبخوان ها از دهه ۷۰ در کشور آغاز شد.
احمدرضا لاهیجان زاده پنجم آذرماه در شــورای توسعه و 
برنامه ریزی چهارمحال و بختیاری با اشاره به سیاست های 
کلی ســازمان محیط زیســت کشور از ســوی مقام معظم 
رهبری، اظهار کرد: در ۲۰ ســال اخیر در کشــور شــاهد 
کاهش چشمگیر بارش باران هستیم و این مسئله بسیاری 
از نقاط کشور را با بحران آب مواجه کرده که ناشی از تغییر 

اقلیم است.مشاور رئیس سازمان محیط زیست کشور با بیان 
اینکه ۳۰ میلیارد متر مکعب در منابع آب تجدیدپذیر کشور 
کاهش داریم، عنوان کرد: منابع آب تجدپذیر کشور از۱۳۰ 
میلیارد متر مکعب  در سال ۷۳ به ۱۰۳ میلیارد متر مکعب 
در ســال ۹۹ رسیده است، اکنون نیز با تنش آبی در کشور 
مواجه شــده ایم.وی با بیان اینکه از ســال ۸۷ وارد مرحله 
تنش آبی و در برخی اســتان ها بحران آبی شده ایم، گفت: 
در ســال ۱۴۰۰ بالغ بر ۳۰۴ شهر و مرکز استان در کشور 
با تنش آبــی مواجه بودند که در ســال ۱۴۰۱ این تعداد 
بیش تر شده است، کسری آب در سرجمع به ۱۳۰ میلیارد  
مترمکعب در کشور رســیده است.لاهیجان زاده با تاکید بر 
اینکه وضعیت آب زیرزمینی در شرق کشور اسف بار است، 

خاطرنشــان کرد: در دهه ۵۰ حدود ۱۵ هزار حلقه چاه  در 
کشور وجود داشت که اکنون تعداد چاه های کشور به ۸۰۰ 
هزار چاه رسیده که ۴۰۰ هزار چاه غیرمجاز در کشور داریم، 
کاهش آبخوان ها از دهه ۷۰ در کشور آغاز شد.مشاور رئیس 
ســازمان محیط زیست کشور در ادامه در خصوص وضعیت 
فرونشست زمین در کشــور، یادآور شد: فرونشست زمین 
ناشــی از افت آبخوان ها است، در اغلب کشورها فرونشست 
یک سانتی متر زمین را وضعیت قرمز اعلام می کنند، اکنون 
میانگین آمار فرونشســت در دشت ها ۲۵ سانتی متر است.

مشــاور رئیس سازمان محیط زیست کشــور افزود: اکنون 
پدیــده تولید گرد و غبار گریبان بســیاری از اســتان ها و 
شهرها از جمله شهرکرد را گرفته است، ۵۶ میلیون هکتار 

از اراضی کشور مستعد غبارخیزی هستند که از این میزان 
۳۴ میلیون هکتار تبدیل به کانون گرد و غبار شده است.وی 
با اشــاره به اینکه ایران جزو ۱۰ کشور اول جهان در تولید 
گازهای گلخانه ای است، بیان کرد: شدت مصرف انرژی در 
ایران بالا است، این مسئله باعث افزایش تولید گلخانه هایی 
شده است، طبق آمار سال ۹۵ سالانه ۵۳۵ میلیون تن گاز 
گلخانه ای در کشــور تولید و وارد جو می شــود و در کنار 
غول های اقتصادی قرارداریم.لاهیجان زاده در پایان گفت: به 
اکثر تالاب های کشور آسیب جدی وارد شده است، زیرا به 
تامین حق آبه های تالاب ها توجه جدی صورت نگرفته است، 
وضعیت تالاب  هر منطقه گویای مدیریت در حوزه آب در 

آن منطقه است.

مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
استان اصفهان گفت: بررسی های کارشناسان نشان می دهد 
فرونشست به فاصله یک کیلومتری بنا های تاریخی رسیده 
است.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، علیرضا ایزدی گفت: 
بر اساس پایش ها فرونشست هنوز به بنا های تاریخی اصفهان 
نرســیده، اما تضمینی برای در امن ماندن این بنا ها از این 
خطر زودهنگام وجود ندارد.او با اشــاره به اینکه فرونشست، 
ناشی از خشکسالی، خشک شدن زاینده رود و برداشت بی 
رویه آب های زیرزمینی اســت گفت: فرونشســت، امروز از 
دغدغه های اصلی در مدیریت شــهری، میراث فرهنگی و ... 

است.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان اصفهان افزود: با این حال بر اساس پایش ها، تاکنون 
فرونشست به بنا های تاریخی اصفهان آسیبی وارد نکرده و 
به عنوان مثال ترک هایی که در مسجد جامع دیده می شود 
به دلیل اشــتباه در حوزه کف ســازی آن ایجاد شده است. 
ایزدی گفت: البته این بدان معنا نیست که بنا های تاریخی 
در خطر نیستند، چون در نواحی شمالی اصفهان شواهدی 

از فرونشســت وجود دارد و با توجه به فاصله کم آن با آثار 
تاریخی اصفهان، هیچ تضمینی وجود ندارد که فرونشست به 
بنا های تاریخی نرسد.به گفته او قرار است طی یکی دو ماه 
آینده تعدادی دستگاه جی پی اس در بنا های تاریخی نصب 
شود تا وضع آن ها شــبانه روزی رصد شود.مدیرکل میراث 
فرهنگی، گرشــگری و صنایع دستی استان اصفهان با بیان 
اینکه ترک های موجود در برخی از بنا های تاریخی با توجه 

به بافت خشتی و آجری آن ها جزو ترک های طبیعی هستند 
گفت: بررسی ها نشان می دهد ترک های مسجدسید و مسجد 
جامع به دلیل فرونشست نیست، درمورد سازه مسجد امام 
نیز نگرانی هایی وجود داشت که پس از پایش مشخص شد 

فعلًا از نظر فرونشست مشکلی آن را تهدید نمی کند.
ایــزدی افزود: درمــورد پدیده های نگــران کننده در کف 
رودخانه زاینده رود برای پل های تاریخی به ویژه سی و سه پل 
و پل خواجو هم امیدواریم با بررســی های بیشــتر و تزریق 
اعتبارات، بتوانیم برای استحکام بخشی آن ها اقدامات موثری 

داشته باشیم.

معاون عمرانی اســتاندار سیستان و بلوچســتان گفت: با 
اقدامات دولت ســیزدهم زیرساخت های شیرین سازی آب 
دریای عمان در حال آماده ســازی و تهیه اســت. منصور 
بیجار معاون عمرانی اســتاندار سیستان و بلوچستان گفت 
در طرح انتقال آب از دریای عمان به اســتان سیســتان و 
بلوچستان، تاســال ۱۴۰۴ آب به زاهدان می رسد.وی بیان 
کرد: طرح انتقال آب دریای عمان به سیستان و بلوچستان 
از طرح های مهم اســتان و کشور است که با اجرایی شدن 
آن شاهد آبادانی، اشتغال و تحول منطقه خواهیم بود.معاون 
هماهنگی امور عمرانی اســتانداری سیستان و بلوچستان 
گفت: امیدواریم با اجرای این طرح بخش مهمی از کم آبی 
در اســتان که سالهاست با خشکســالی دست و پنجه نرم 
می کند برطرف شــود.وی اظهارداشت: در طرح انتقال آب 
از دریــای عمان برنامه این اســت که بیش از ۲۰۰ میلیون 
مترمکعب سالانه به این استان انتقال داده شود، اما هم اینک 

مجوز ۱۰۰ میلیون متر مکعب گرفته شده است.بیجار بیان 
کرد: اجرای پروژه انتقال آب از دریای عمان به سیســتان و 
بلوچســتان در حال انجام است و شرکت اینباسکو در حال 
انجام کارهاســت.وی افزود: به منظور انتقال آب از دریای 
عمان اســکله آبگیر از طریــق اداره کل بنادر و دریانوردی 
سیســتان و بلوچستان به شرکت اینباســکو تحویل شده 
اســت.معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار سیستان و 
بلوچســتان تصریح کرد: خط انتقال آب از دریای عمان به 
سیستان و بلوچســتان از چابهار شروع می شود و به سایر 
شهر های این استان ادادمه پیدا می کند که اکنون کار های 
مقدماتی زاهدان تا ایرانشهر انجام شده و مسیرسازی سایر 
شــهر ها نیز در حال انجام اســت.وی بیان کــرد: در طرح 

انتقال آب از دریای عمان پیش بینی شــده که چهارســاله 
آب به زاهدان برســد، ولی مســائل اجرایی هم وجود دارد 
و امکان دارد شــرایط فراهم باشد این آب زودتر به زاهدان 
برســد.بیجار تصریح کرد: در زمینه تخصیص آب انتقالی از 
دریای عمان به بخش های صنعت، آشــامیدن و کشاورزی 
محدودیتی وجود ندارد، امــا تاکنون بخش صنعت درنظر 
گرفته شده و برای بخش آشامیدنی موقعی که قیمت تمام 
شده مشخص و خرید تضمینی با وزارت نیرو به نتیجه برسد 
وضعیت این بخش نیز تعیین و تامین می شود و پس از آن 
بخش کشاورزی مورد نظر خواهد بود.معاون امور مشترکان 
آب و فاضلاب سیســتان و بلوچســتان گفت: شهر زاهدان 
با کمبود منابع آبی روبروســت، ایــن کمبود هم اینک بین 

۴۵۰ تا ۵۵۰ لیتر بر ثانیه برآورد شده است.فرهاد سرگلزایی 
افزود: محدودیت منابع آبی در سیستان و بلوچستان بویژه 
شهرستان زاهدان می طلبد تا مشترکان صرفه جویی اعمال 
کنند.وی با بیان اینکه نیاز شهروندان زاهدانی ۲ هزارو ۲۰۰ 
لیتر در ثانیه اســت اظهارداشت: این درحالیست که میزان 
تولید با بهره گیری از تمامی منابع آبی موجود بین یک هزار 
و ۵۰۰ تــا یک هزار و ۷۰۰ لیتر برثانیه اســت.معاون امور 
مشترکان آب و فاضلاب سیســتان وبلوچستان با اشاره به 
اینکه در فصل پاییز بسر می بریم و امکان تنظیم و مصرف 
بهینه آب وجود دارد گفت: استفاده از سرشیر های کاهنده 
یکی از راه های کاهش مصرف و کمک به ذخیره مناســب 
آب برای فصل پرمصرف اســت.وی بیان کرد: روندکاهشی 
بارش درچند سال گذشته موجب شده تا از منابع جدید آب 
استفاده شــود و لازم است تا با مدیریت مصرف به طولانی 

شدن عمر این ذخایر کمک کنیم.

در حالــی که آفت هــای مختلف محصولات کشــاورزی را 
دچار خسارت می کند و تغییرات اقلیمی ضرر هنگفتی روی 
دســت کشاورزان می گذارد اما بیمه توان جبران خسارت ها 
را ندارد.به گزارش مهر، در کنار خســارت آفت های مختلف 
به کشــاورزی کرمان که اکثراً هیچ راه علاجی نیز از سوی 
محققان کشــاورزی برای دفع آنها پیشــنهاد نشــده است 
تغییرات اقلیمی خسارت های بسیار سنگینی به طوری که در 
سال جاری ۹۰ درصد پسته کرمان به دلیل سرمازدگی بهاره 
از بین رفته است و بسیاری از کارگاه های فرآوری نیز بسته 
شده اند، همچنین خشکیدگی خوشــه های خرما به دلیل 
گرمای شدید و کمبود رطوبت ۵۰ درصد از محصول شرق 
و جنوب کرمان را از بین برده اســت.به طوری که خسارت 
ســرمازدگی به محصول پسته در ســال جاری معادل ۱۰ 
درصد اقتصاد کرمان عنوان شــده است و بیش از ۲۰ هزار 

میلیارد تومان تعیین شده است.
ایــن رقم جــدای از خســارت بــه نخلســتان ها، باغ های 
مرکبات و خسارت های ســیل به کشاورزان رفسنجان، انار 
و دیگر شهرستان های استان اســت.انتظار می رود در کنار 
خســارت های شــدید آفت ها و تغییرات اقلیمی عاملی به 
عنوان بیمه بخش قابل توجهی از مشــکلات کشاورزانی که 
با افزایش قابل توجه نهاده های کشــاورزی مواجه هستند را 
پوشــش دهد اما عملًا بیمه با رقم های اندکی که پرداخت 
می کند نتوانســته جایگاه حمایتی خــود را حفظ کند و با 
افزایش قیمت نهاده های تولیــد، تأخیر در پرداخت و عدم 
تناسب پرداخت ها با ضررها شاهد کمرنگ شدن نقش بیمه 

در کشاورزی کرمان هستیم.این در حالی است که در شرایط 
کنونی که ریسک کشاورزی در کرمان در حال افزایش است 
حمایت های بیمه ای برای حفظ پتانســیل ها و ظرفیت های 

کشاورزی در استان کرمان ضرورتی انکار ناپذیر است.
با این وجود کشــاورزان همیشــه یکی از مشکلات خود را 
تأخیر در پرداخت، اندک بودن خسارت های پرداختی و عدم 
پوشــش بیمه برای برخی از خسارت ها عنوان کرده اند.نکته 
جالب توجه اینکه شــدت خسارت ها در برخی از سال ها به 
کشاورزان به حدی است که حتی توان پرداخت حق بیمه را 
هم ندارند.یکی از کشاورزان پسته کار رفسنجانی در گفتگو 
با خبرنگار مهر بیان کرد: متأسفانه در فصل اردیبهشت افت 
دما به حدی بود که سر شــاخه ها درختان خشک شدن و 
همه محصول در ابتدای سال از دست رفت؛ تنها ۱۰ درصد 
برخی از باغ ها در ســال جاری برداشت داشتند که همین 
محصول نیز ریز و بی کیفیت بود.محمد بهبودی بیان کرد: 
میزان خسارت ها آنقدر زیاد است که برخی درختان به شدت 
دچار تنش شــده اند و بعید است در سال آینده نیز بتوانیم 

محصول خوبی داشته باشیم.
وی گفت: این مساله یعنی ســرمازدگی در سال های اخیر 
بسیار زیاد شده است و با وجود این خسارت ها و پیگیری های 
کشاورزان هیچ کمکی نشده و بیمه هم پرداخت نشده است.
وی گفت: مســئولان هــر از چنــد گاه از کمک هایی برای 
بازپرداخت وام ها ســخن می گویند که شامل عدم پرداخت 
دیر کرد و تنفس در بازپرداخت می شــود که با این حجم از 
خسارت ها همخوانی ندارد.وی گفت: بسیاری از کشاورزان به 

دلیل وضعیت موجود ترجیح می دهند دلالی پسته کنند و 
از تولید خارج شوند و یا به مناطق دیگر کوچ کنند که همه 
این موارد یعنی تشــدید خسارت به سرمایه های کشاورزی 
رفســنجان.محمد گلومکی یکی از کشاورزان نخل دارد بم 
است که می گوید: در سال جاری ۴۰ درصد از نخلستان بنده 
دچار ریزش خرما شــده ضمن اینکه سوسک خرطومی هم 
در نخلستان ها بی داد می کند و نخل ها را از بین می برد.وی 
گفت: بیمه در مقابل این خسارت ها باید حمایت واقعی کند 

و پای کار باشد چون ما حق بیمه پرداخت می کنیم.
محمد شــعبانی نیز در شهرستان جیرفت باغ مرکبات دارد 
که به خبرنگار مهر می گوید: کشاورزی سرمایه استان کرمان 
است اما هر سال یک آفت عجیب می آید و خسارتهای زیادی 

به بار می آورد و کسی هم چاره ای برای مبارزه با آن ندارد.
وی به آفت مگس مدیترانه ای اشاره کرد و گفت: این مگس 
عملًا به کشــاورزی جنوب کرمان خسارت جدی وارد کرده 
اســت اما راهکاری برای مقابله با این آفت نیســت و حتی 
محصولات جالیزی را هم از بین می برد.وی گفت: کشــاورز 
باید در مقابل چنین آفت هایی حمایت شود و مرکز تحقیقات 
کشــاورزی هم برای مبارزه با این آفت وارد عمل شوند.یک 
فعال حوزه کشــاورزی کرمان نیز بــا انتقاد از نحوه فعالیت 
صندوق بیمه کشــاورزی در کرمــان گفت: این صندوق در 
حال از دســت دادن کاربرد خود است و باید برای رفع این 
مشکل چاره اندیشی شود.محمد حسین اکبری به خبرنگار 
مهر گفت: میزان پرداخت خسارت ها را اگر چک کنیم کاملًا 
مشخص اســت که در مقابل حجم بالای خسارت هایی که 

به کشــاورزان وارد می شــود پرداخت ها بسیار اندک است 
و مشــکلات کشــاورزان را جبران نمی کند.وی گفت: باید 
توانمندی صندوق بیمه کشــاورزی افزایش یابد تا بتوان از 
داشــته های کشور در بخش کشــاورزی محافظت کنیم و 
اشــتغال پایدار و تولید در این زمینه دچار مخاطره نشــود.
وی عنوان کرد: در شــرایطی که کشاورزان دچار خسارت و 
مشکلات متعدد به دلیل تغییرات اقلیمی، آفات و مشکلات 
صادراتی می شــوند دولت باید از کشاورزان حمایت جدی و 

عملی کند.
وی کاهــش معافیت هــای مالیاتــی کشــاورزان، افزایش 
تعرفه های صادراتی، افزایش قیمت نهاده های تولید را موجب 
کاهش مزیت های تولید در بخش کشاورزی دانست.رئیس 
اتاق بازرگانی اســتان کرمان نیز وضعیت کشاورزی کرمان 
را به دلیل ســرمازدگی و شیوع آفت ها نا مناسب دانست و 
گفت: باید برای رفع این مشــکلات ورود جوی شود و بحث 
تحقیقات و اقدامات علمی با توجه به حجم بالای بیکاران در 

بخش کشاورزی افزایش یابد.
سید مهدی طبیب زاده گفت: امسال ۹۰ درصد پسته استان 
کرمان از بین رفته است و عملًا تاکنون حمایتی از کشاورزان 
نشده اســت.وی عنوان کرد: پرداخت های محدودی انجام 
شــده که بسیار اندک اســت و به هیچ عنوان خسارت ها را 
پوشش نمی دهد.وی خواستار توسعه خدمات بیمه ای شد و 
گفت: کشاورز اگر بداند بیمه در صورت خسارت های مختلف 
خسارت ها را کامل جبران می کند در کنار پرداخت حق بیمه 

سرمایه گذاری بهتری برای افزایش تولید انجام می دهد.

مشاور رئیس سازمان محیط زیست کشور:

وضعیت آب زیرزمینی در شرق کشور اسفبار است

فرونشست، بیخ گوش بنا های تاریخی اصفهان

آب دریای عمان تا سال ۱۴۰۴ به زاهدان می رسد

نقش کمرنگ بیمه برای جبران خسارت های کشاورزان در کرمان


